

[Für die deutsche Version klicken Sie hier](#)

## ENGLISH

### EVENTS

#### **New project \ "Forced migration and refugee studies: Networking and transfer", Bonn**

BICC has started the new project "Forced migration and refugee studies: Networking and transfer" (Flucht- und Flüchtlingsforschung: Vernetzung und Transfer FFVT), which will be funded for five years by the Federal Ministry for Education and Research (BMBF). BICC cooperates with the Institute for Migration Research and Intercultural Studies at the University of Osnabrück (IMIS), the German Development Institute (DIE) and the Centre for Human Rights Erlangen-Nürnberg (CHREN) towards establishing forced migration and refugee studies in Germany.

[Further information](#) | Contact: Elke Grawert at [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de)

#### **Field research in Ethiopia, Ethiopia (17 February–13 March 2020)**

From 17 February to 13 March 2020, Markus Rudolf will conduct field research as part of the TRAFIG-project (Transnational Figurations of Displacement: Connectivity and Mobility as Solutions to Protracted Refugee Situations) in Ethiopia.

Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

#### **Presentation on reintegration of returnees to northern Iraq, Bonn (23 January 2020)**

Katja Mielke and Elke Grawert presented first research insights on reintegration of returnees to northern Iraq (Kurdish Region) to a team from several departments of the Federal Ministry of Economic Cooperation and Development (BMZ).

Contact: Elke Grawert at [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de), Katja Mielke at [katja.mielke@bicc.de](mailto:katja.mielke@bicc.de)

## **Global Think Tank Ranking listed BICC again amongst the top 100 think tanks worldwide, Philadelphia, USA (30 January 2020)**

In the 2019 Global Go To Think Tank Ranking of the Think Tanks and Civil Societies Program (TTCSP) at the University of Pennsylvania, BICC features once again in the categories “Top Think Tanks Worldwide (global, rank 68) and “Top 100 Think Tanks (non-US, rank 84). BICC was listed as the only German think tank for peace and conflict research.

[Further information](#) | Contact: Susanne Heinke at [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

## **Discussion on the reintegration of returnees to Bosnia-Herzegovina and Albania, Berlin (21 January 2020)**

Clara Schmitz-Pranghe and Elke Grawert discussed first research insights on the reintegration of returnees to Bosnia-Herzegovina and Albania with the Federal Ministry of Economic Cooperation and Development's (BMZ) representative of south-eastern and eastern Europe in Berlin.

Contact: Elke Grawert at [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de), Clara Schmitz-Pranghe at [clara.schmitz-pranghe@bicc.de](mailto:clara.schmitz-pranghe@bicc.de)

## **Quarterly networking workshop of the special initiative on forced migration at Stiftung Wissenschaft und Politik, Berlin (17 January 2020)**

Conrad Schetter and Elke Grawert participated in the quarterly networking workshop of the special initiative on forced migration (Sonderinitiative Flucht) by the Federal Ministry of Economic Cooperation and Development BMZ at the Stiftung Wissenschaft und Politik (SWP) in Berlin. Elke Grawert commented on the input by Jana Kuhnt (German Development Institute - GDI) and Bina Desai (Internal Displacement and Monitoring Centre - IDMC) about economic impacts of displacement.

Kontakt: Conrad Schetter at [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de), Elke Grawert at [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de)

## **Field research for “Trajectories of reintegration”-project, Ghana (16–30 January 2020)**

Markus Rudolf and Ester Serra Mingot conducted field research in Ghana for the project “Trajectories of reintegration: The impacts of forced displacement, migration and return on social change”, funded by the German Federal Ministry for Economic Cooperation and Development (BMZ) from 16 to 30 January 2020.

Contact: Markus Rudolf at [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Workshop "From research to action", Berlin (16 January 2020)**

Conrad Schetter and Elke Grawert participated in the workshop "From research to action: Internal and cross-border displacement in the context of slow-onset disasters", organised by the Stiftung Wissenschaft und Politik (SWP) in Berlin on 16 January. The Internal Displacement and Monitoring Centre IDMC presented its research findings; Elke Grawert commented on the case studies on the cross-border movement of internally displaced persons in Nigeria, South Sudan and Afghanistan presented by Chloe Sydney, IDMC.

Contact: Conrad Schetter at [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de), Elke Grawert unter [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de)

## **Brown Bag Lecture and discussion \ "Co-creating knowledge approaches to policy-relevant research", Bonn (15 January 2020)**

On 15 January, Cindy Horst, Research Director and Research Professor in Migration and Refugee Studies at the Peace Research Institute Oslo (PRIO), gave her lecture "Co-creating knowledge approaches to policy relevant research" at BICC. In her talk, based on research in Europe and in Somaliland on themes such as active citizenship and refugee protection, she presented multiple ways in which collaboration between researchers and stakeholders contributes to research that is better equipped to result in societal impact.

[Further information](#) | Contact: Clara Schmitz-Pranghe at [clara.schmitz-pranghe@bicc.de](mailto:clara.schmitz-pranghe@bicc.de)

## **Closed side event at the Basel Peace Forum 2020, Basel (9–10 January 2020)**

Upon the invitation of KOFF (Swiss Platform for Peacebuilding) and swisspeace, Esther Meininghaus participated as an expert commentator on a closed side event on Peacebuilding and Migration at the Basel Peace Forum 2020.

Contact: Esther Meininghaus at [esther.meininghaus@bicc.de](mailto:esther.meininghaus@bicc.de)

## **Brown Bag Lecture and discussion \ "The road less travelled", Bonn (9 January 2020)**

On 9 January, as part of BICC's Brown Bag Lecture Series "Displacement and Development", social science researcher Aida Ibricevic presented her study based on the case of Bosnia and Herzegovina (BiH) looking at voluntary return migration to a post-conflict society. Her lecture "The road less travelled: Voluntary return migration to Bosnia and Herzegovina— Motivation, obstacles, strategies and sustainability" dealt amongst other things with the question of how people perceive the success of their return and what this could mean for the sustainability of return migration in post-conflict societies in general.

[Further information](#) | Contact: Clara Schmitz-Pranghe at [clara.schmitz-pranghe@bicc.de](mailto:clara.schmitz-pranghe@bicc.de)

## NEW PUBLICATIONS

[Heinemann-Grüder, A., & Wiggen, J. \(2020\). Subversion im Cyberraum: Sicherheit, Freiheit und Resilienz gegen Angriffe im Netz \(ifa-Edition Kultur und Außenpolitik\). Stuttgart: Institut für Auslandsbeziehungen \(ifa\).](#)

[Serra Mingot, E. \(2020\). Ageing Across Borders: The Role of Sudanese Elderly Parents in the Process of Kin and Home Making Within Transnational Families. In B. Pasveer, O. Synnes, & I. Moser \(Eds.\), Ways of Home Making in Care for Later Life \(pp. 249-269\). Singapore: Palgrave Macmillan.](#)

[Serra Mingot, E. \(2020\). Book Review: Immigration and the Politics of Welfare Exclusion. Selective Solidarity in Western Democracies. International Migration Review, 1-2, pp. 304.](#)

## PRESS RELEASES

### **31 January 2020**

[Global Think Tank Ranking \ BICC listed as the only German think tank for peace and conflict research](#)

### **10 January 2020**

[New publication \ Peacemaking engagement of Afghans and Syrians in North Rhine-Westphalia and Germany \(PDF\)](#)

### **10 January 2020**

[New BMBF cooperation project \ Strengthening forced migration and refugees studies](#)

## VACANCIES

### **BICC is looking for**

[01 20 studentische Hilfskraft \(m/w/d\) \(Sozialwissenschaften\) – Radikalisierungsprävention in NRW](#)

[02 20 studentische Hilfskraft \(m/w/d\) \(Sozialwissenschaften\) – Flucht und Flüchtlingsforschung](#)

## 21 January 2020

Moja BiH: [„U Bonnu održano predavanje o povratku iz dijaspore u Bosnu i Hercegovinu“](#) (in Croatian)

Klix.ba: [„U Bonnu predstavljeno istraživanje o povratku dijaspore u Bosnu i Hercegovinu“](#) (in Croatian)

Interaktivni Portal Za Dijaspору Iz Bosne I Hercegovine: [„U Bonnu održano predavanje o povratku iz dijaspore u Bosnu i Hercegovinu“](#) (in Croatian)

## 19 January 2020

Deutsche Welle: [„Germany: Silent mediator of peace efforts around the world“](#), Interview with Conrad Schetter

## 17 January 2020

Auswärtiges Amt: [„Entwaffnendes Engagement in Zentral- und Ostafrika: Gegen Verbreitung von Kleinwaffen“](#), with photos by Nikhil Archarya (in German)

## 15 January 2020

Bonn Sustainability Portal: [„BICC: New publication \ Peacemaking engagement of Afghans and Syrians in North Rhine-Westphalia and Germany“](#)

## 10 January 2020

IDN-InDepthNews: [„The G20 Should Have Nuclear Disarmament on Their Agenda“](#), Viewpoint by Herbert Wulf

## 9 January 2020

Idw-online.de: [„Vernetzung der Flucht- und Flüchtlingsforschung – Bundesforschungsministerium fördert umfangreiches Projekt“](#) (in German)

## 8 January 2020

Presstext.com: [„Asiens Waffenbauer profitieren von Iran-Angriff“](#), with a quote by Max Mutschler (in German)

Phoenix (YouTube): [„Prof. Andreas Heinemann-Grüder zum Statement von Trump und der Situation Nahost am 08.01.20“](#), Interview with Andreas Heinemann-Grüder (in German)

## 7 January 2020

FluchtforschungsBlog: [„\(Im\)Mobilität im Kontext von Gewalt – Stand der Forschung und wichtigste Forschungslücken“](#), Guest article by Benjamin Etzold (in German)

## 30 December 2019

IPG-Journal: [„Die Umkehr der Lemminge: Das nukleare Wettrüsten bedroht die Menschheit. Wo bleibt die globale Protestbewegung, die lautstark die Abrüstung der G20 einfordert?“](#), Guest article by Herbert Wulf (in German)

## 29 November 2019

FriEnt Impuls 11/2019: [„Die Gretchenfrage bei Stabilisierungsmaßnahmen: Wie steht es um die Menschenrechte?“](#), Guest article by Joseph Farha, Esther Meininghaus and Max Mutschler (in German)

# DEUTSCH

## AKTIVITÄTEN

### Neues Projekt \ „Flucht- und Flüchtlingsforschung: Vernetzung und Transfer“ (FFVT), Bonn

Gemeinsam mit dem Institut für Migrationsforschung und Interkulturelle Studien der Universität Osnabrück (IMIS), dem Deutschen Institut für Entwicklungspolitik (DIE) und dem Centre for Human Rights Erlangen-Nürnberg (CHREN) startete das BICC das neue Projekt „Flucht- und Flüchtlingsforschung: Vernetzung und Transfer“ (FFVT). Ziel des für fünf Jahre vom Bundesministerium für Bildung und Forschung (BMBF) geförderten Projektes ist die Etablierung der Flucht- und Flüchtlingsforschung in Deutschland.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Elke Grawert unter [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de)

## **Feldforschung in Äthiopien, Äthiopien (17. Februar–13. März 2020)**

Vom 17. Februar bis zum 13. März wird Markus Rudolf Feldforschung in Äthiopien im Rahmen des TRAFIG-Projekts (Transnational Figurations of Displacement: Connectivity and Mobility as Solutions to Protracted Refugee Situations) betreiben.

Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Präsentation zur Reintegration von Rückkehrern in den Nordirak, Bonn (23. Januar 2020)**

Katja Mielke und Elke Grawert präsentierten einem Team aus mehreren Abteilungen des Bundesministeriums für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) ihre ersten Forschungsergebnisse zur Reintegration von Rückkehrern in den Nordirak (Kurdisches Gebiet).

Kontakt: Elke Grawert unter [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de), Katja Mielke unter [katja.mielke@bicc.de](mailto:katja.mielke@bicc.de)

## **Global Think Tank Ranking listet BICC wieder unter den Top 100 der Denkfabriken weltweit, Philadelphia, USA (30. Januar 2020)**

Im 2019 Global Go To Think Tank-Ranking des Think Tanks and Civil Societies Program (TTCSP) der University of Pennsylvania befindet sich das BICC abermals in den Kategorien "Top Think Tanks Worldwide" (global, Platz 68) sowie "TOP 100" (ohne US-Einrichtungen, Platz 84). BICC wird als einziger deutscher Think Tank für Friedens- und Konfliktforschung im Ranking geführt.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Susanne Heinke unter [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)

## **Diskussion über die Wiedereingliederung von Rückkehrern nach Bosnien-Herzegowina und Albanien, Berlin (21. Januar 2020)**

Am 21. Januar 2020 diskutierten Clara Schmitz-Pranghe und Elke Grawert gemeinsam mit dem Vertreter für Südost- und Osteuropa des Bundesministeriums für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) erste Forschungsergebnisse zur Reintegration von Rückkehrern nach Bosnien-Herzegowina und Albanien.

Kontakt: Elke Grawert unter [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de), Clara Schmitz-Pranghe unter [clara.schmitz-pranghe@bicc.de](mailto:clara.schmitz-pranghe@bicc.de)

## **Vierteljährlicher Vernetzungsworkshop der Sonderinitiative Zwangsmigration des BMZ, Berlin (17. Januar 2020)**

Am 17. Januar 2020 nahmen Conrad Schetter und Elke Grawert am vierteljährlichen Vernetzungsworkshop der Sonderinitiative Flucht des Bundesministeriums für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung (BMZ) bei der Stiftung Wissenschaft und Politik (SWP) in Berlin teil. Elke Grawert kommentierte den Beitrag zu den wirtschaftlichen Auswirkungen von Vertreibung von Jana Kuhnt (Deutsches Institut für Entwicklungspolitik, DIE) und Bina Desai (Internal Displacement and Monitoring Centre, IDMC).

Kontakt: Conrad Schetter unter [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de), Elke Grawert unter [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de)

## **Feldforschung im Projekt "Wege der Reintegration", Ghana (16. - 30. Januar 2020)**

Markus Rudolf und Ester Serra Mingot führten vom 16. bis zum 30. Januar für das Projekt „Wege der Reintegration: Der Einfluss von Flucht, Migration und Rückkehr auf den sozialen Wandel“ Feldforschung in Ghana durch. Das Vorhaben wird vom Bundesministerium für wirtschaftliche Zusammenarbeit und Entwicklung finanziert.

Kontakt: Markus Rudolf unter [markus.rudolf@bicc.de](mailto:markus.rudolf@bicc.de)

## **Workshop "Von der Forschung zum Handeln", Berlin (16. Januar 2020)**

Conrad Schetter und Elke Grawert nahmen an dem von der Stiftung Wissenschaft und Politik (SWP) organisierten Workshop „Von der Forschung zum Handeln: Binnen- und grenzüberschreitende Vertreibung im Kontext langsam einsetzender Katastrophen“ am 16. Januar in Berlin teil, bei dem das internal Displacement Monitoring Centre (IDMC) seine Forschungsergebnisse vorstellte. Die von Chloe Sydney (IDMC) vorgestellten Fallstudien zur grenzüberschreitenden Mobilität von Binnenvertriebenen in Nigeria, im Südsudan und in Afghanistan kommentierte Elke Grawert.

Kontakt: Conrad Schetter unter [conrad.schetter@bicc.de](mailto:conrad.schetter@bicc.de), Elke Grawert unter [elke.grawert@bicc.de](mailto:elke.grawert@bicc.de)



## **Brown Bag Lecture und Diskussion \ "Co-creating knowledge approaches to policy relevant research", Bonn (15. Januar 2020)**

Am 15. Januar war Cindy Horst, Forschungsdirektorin und Forschungsprofessorin für Migrations- und Flüchtlingsstudien am Friedensforschungsinstitut Oslo (PRIO), mit ihrem Vortrag „Co-creating knowledge approaches to policy relevant research“ am BICC zu Gast. Basierend auf Forschungsarbeiten in Europa und Somaliland zu Themen wie aktive Staatsbürgerschaft und Flüchtlingsschutz reflektierte sie die Zusammenarbeit zwischen Forschenden und Interessenvertretern. Im Fokus stand die Frage, wie dies zu einer Forschung beitragen kann, gesellschaftliche Probleme besser aufgreift.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Clara Schmitz-Pranghe unter [clara.schmitz-pranghe@bicc.de](mailto:clara.schmitz-pranghe@bicc.de)

## **Geschlossene Begleitveranstaltung des Baseler Friedensforums 2020, Basel (9.-10. Januar 2020)**

Auf Einladung des KOFF (Schweizerische Plattform für Friedensförderung) und swisspeace, nahm Esther Meininghaus als Fachkommentatorin an der geschlossenen Begleitveranstaltung des Baseler Friedensforums 2020 zu Friedensförderung und Migration teil.

Kontakt: Esther Meininghaus unter [esther.meininghaus@bicc.de](mailto:esther.meininghaus@bicc.de)

## **Brown Bag Lecture und Diskussion \ „The road less travelled“, Bonn (9. Januar 2020)**

Im Rahmen der Brown Bag Lecture Series "Displacement and Development" des BICC, stellte die Sozialwissenschaftlerin Aida Ibricevic am 9. Januar im BICC am Beispiel Bosnien und Herzegowina ihre Studie über die freiwillige Rückkehr in eine Post-Konfliktgesellschaft vor. Ihr Vortrag „The road less travelled: Voluntary return migration to Bosnia and Herzegovina – Motivation, obstacles, strategies and sustainability“ beschäftigte sich unter anderem mit der Frage, wie die Menschen den Erfolg ihrer Rückkehr wahrnehmen und was dies für die Nachhaltigkeit der Rückkehrmigration in Postkonfliktgesellschaften im Allgemeinen bedeuten könnte.

[Weitere Informationen](#) | Kontakt: Clara Schmitz-Pranghe unter [clara.schmitz-pranghe@bicc.de](mailto:clara.schmitz-pranghe@bicc.de)

## **NEUE PUBLIKATIONEN**

[Heinemann-Grüder, A., & Wiggen, J. \(2020\). Subversion im Cyberraum: Sicherheit, Freiheit und Resilienz gegen Angriffe im Netz \(ifa-Edition Kultur und Außenpolitik\). Stuttgart: Institut für Auslandsbeziehungen \(ifa\).](#)

[Serra Mingot, E. \(2020\). Ageing Across Borders: The Role of Sudanese Elderly Parents in the Process of Kin and Home Making Within Transnational Families. In B. Pasveer, O. Synnes, & I. Moser \(Eds.\), Ways of Home Making in Care for Later Life \(pp. 249-269\). Singapore: Palgrave Macmillan.](#)

[Serra Mingot, E. \(2020\). Book Review: Immigration and the Politics of Welfare Exclusion. Selective Solidarity in Western Democracies. International Migration Review, 1-2, pp. 304.](#)

## PRESSEERKLÄRUNGEN

### 31. Januar 2020

[Global Think Tank Ranking \ BICC als einziger deutscher Think Tank für Friedens- und Konfliktforschung gelistet \(PDF\)](#)

### 10. Januar 2020

[Neue Publikation \ Friedensengagement von Menschen aus Afghanistan und Syrien in Nordrhein-Westfalen und Deutschland \(PDF\)](#)

### 10. Januar 2020

[New BMBF cooperation project \ Strengthening forced migration and refugees studies \(auf Englisch\)](#)

## Stellenangebote

### BICC sucht

[01 20 studentische Hilfskraft \(m/w/d\) \(Sozialwissenschaften\) – Radikalisierungsprävention in NRW](#)

[02 20 studentische Hilfskraft \(m/w/d\) \(Sozialwissenschaften\) – Flucht und Flüchtlingsforschung](#)

## BICC IN DEN MEDIEN

## 21. Januar 2020

Moja BiH: [„U Bonnu održano predavanje o povratku iz dijaspore u Bosnu i Hercegovinu“](#) (auf Kroatisch)

Klix.ba: [„U Bonnu predstavljeno istraživanje o povratku dijaspore u Bosnu i Hercegovinu“](#) (auf Kroatisch)

Interaktivni Portal Za Dijasporu Iz Bosne I Hercegovine: [„U Bonnu održano predavanje o povratku iz dijaspore u Bosnu i Hercegovinu“](#) (auf Kroatisch)

## 19. Januar 2020

Deutsche Welle: [„Deutschland: Stiller Vermittler des Friedens?“](#), Interview mit Conrad Schetter

## 17. Januar 2020

Auswärtiges Amt: [„Entwaffnendes Engagement in Zentral- und Ostafrika: Gegen Verbreitung von Kleinwaffen“](#), mit Fotos von Nikhil Archarya

## 15. Januar 2020

Bonn Sustainability Portal: [„BICC: New publication \ Peacemaking engagement of Afghans and Syrians in North Rhine-Westphalia and Germany“](#) (auf Englisch)

## 10. Januar 2020

IDN-InDepthNews: [„The G20 Should Have Nuclear Disarmament on Their Agenda“](#), Viewpoint von Herbert Wulf (auf Englisch)

## 9. Januar 2020

Idw-online.de: [„Vernetzung der Flucht- und Flüchtlingsforschung – Bundesforschungsministerium fördert umfangreiches Projekt“](#)

## 8. Januar 2020

Presstext.com: [„Asiens Waffenbauer profitieren von Iran-Angriff“](#), mit einem Zitat von Max Mutschler

Phoenix (YouTube): [„Prof. Andreas Heinemann-Grüder zum Statement von Trump und der Situation Nahost am 08.01.20“](#), Interview mit Andreas Heinemann-Grüder

## 7. Januar 2020

FluchtforschungsBlog: [„\(Im\)Mobilität im Kontext von Gewalt – Stand der Forschung und wichtigste Forschungslücken“](#), Gastartikel von Benjamin Etzold

## 30. Dezember 2019

IPG-Journal: [„Die Umkehr der Lemminge: Das nukleare Wettrüsten bedroht die Menschheit. Wo bleibt die globale Protestbewegung, die lautstark die Abrüstung der G20 einfordert?“](#), Gastartikel von Herbert Wulf

## 29. November 2019

FriEnt Impuls 11/2019: [„Die Gretchenfrage bei Stabilisierungsmaßnahmen: Wie steht es um die Menschenrechte?“](#), Gastartikel von Joseph Farha, Esther Meininghaus and Max Mutschler

Follow @BICC\_Bonn on Twitter/  
Folgen Sie @BICC\_Bonn auf Twitter  
[twitter.com/BICC\\_Bonn](https://twitter.com/BICC_Bonn)

Please do not reply to this email; this address is not monitored. Please use [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de) for any inquiry.

The newsletter is not displayed correctly? Please contact: [pr@bicc.de](mailto:pr@bicc.de)